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Sessió extraordinària urgent de 13 d’octubre de 1999.  
 

A la vila d'Artà, tretze d’octubre de mil nou-cents noranta-nou, quan 
són les tretze hores, es reuneixen al Saló de Sessions de la Casa Consistorial 
els senyors regidors anotats al marge, a fi de celebrar sessió extraordinària 
urgent, en primera convocatòria, sota la presidència del batle, Montserrat 
Santandreu Ginard, assistit per la secretària, Celia Martínez-Piñeiro de 
Urquiza. 
 
1.- RATIFICACIÓ, SI DE CAS, DE LA URGÈNCIA DE LA SESSIÓ.- 
 
El Sr. batle exposa que la urgència de la sessió  ve donada com a 
conseqüència de l’incendi forestal que es va produir, entre el dia 8 i dia 10 
d’aquest mes d’octubre, a Sa Duaia. 
La present proposta ha estat debatuda a nivell de Comissió Informativa i 
dictaminada en gran part pel Consistori. 
Els fets abans mencionats motiven que per part de l’Ajuntament s’adoptin 
mesures urgents per palliar el desastre i se solliciti a  la Conselleria de Medi 
Ambient que s’iniciï la redacció d’un Pla d’Ordenació de Recursos Naturals a 
la serra de Llevant perquè desastres com aquests no tornin a passar. 
Per assentiment de tots els reunits se ratifica la urgència de la sessió. 
 
2.- APROVACIÓ, SI DE CAS, DE LA PROPOSTA DE SOLLICITAR A LA 
CONSELLERIA DE MEDI AMBIENT L’INICI DE LA REDACCIÓ D’UN PLA 
D’ORDENACIÓ DE RECURSOS NATURALS A LA SERRA DE LLEVANT.- 
 
El Sr. batle llegeix la proposta que, copiada literalment, diu: 
 
1 Fets i antecedents 
 
La serra de Llevant és un dels espais naturals més importants de les Illes 
Balears. S’hi troben comunitats biològiques, espècies animals i vegetals 
rares, interessants o amenaçades i, en qualsevol cas, d’un elevat interès 
natural. Així mateix, la serra de Llevant reuneix tot un conjunt d’elements de 
gran valor arquitectònic, etnològic i històric i alguns dels paisatges més 
impressionants de les nostres illes. 
 
Els inventaris d’espais naturals fets d’ICONA i de l’INESE coincideixen a 
destacar l’elevat valor ambiental d’aquesta serra i la valoren com un dels 
espais naturals més importants de les Illes Balears. 
 
A part dels valors ambientals esmentats, aquesta zona és una de les més 
castigades històricament pels incendis forestals, el darrer dels quals, d’un 
abast enorme i de conseqüències molt greus, es va produir entre dia 8 i dia 
10 d’aquest mes d’octubre. 
El panorama desolador que han deixat les flames a tota la zona afectada 
obliga les diferents administracions a prendre mesures decidides i 
contundents per tal d’evitar que situacions com aquesta es repeteixin.  
 
2 Proposta 
 
Per tots els motius esmentats, el Ple de l’Ajuntament d’Artà creu que és 
imprescindible preservar els valors ecològics i paisatgístics de la serra de 
Llevant per impedir definitivament qualsevol transformació que desvirtuï o faci 
malbé de manera irreversible el caràcter d’aquest territori. 



Per això, aquest Ajuntament sollicita a la Conselleria de Medi Ambient del Govern Balear 
 
a. Que faci la tramitació necessària perquè s’iniciï la redacció d’un Pla d’ordenació de recursos naturals (Llei 
4/1989) de tota la serra de Llevant que ha de tenir aquests objectius: 
 
1 Definir i senyalar l’estat de conservació dels recursos i dels ecosistemes que s’hi troben. 
2 Determinar les limitacions que s’hi hagin d’establir segons l’estat de conservació. 
3 Senyalar els règims de protecció adients. 
4 Promoure l’aplicació de mesures de conservació, de restauració i de millora dels recursos naturals. Com a 
mesures immediates en aquest apartat, demanam: 
4.1 La prohibició de pastures a tota la zona cremada. 
4.2 La reducció dràstica de la població de cabres assilvestrades que habita la serra de Llevant. 
4.3 La posada en marxa d’un pla de reforestació selectiva per tal de recuperar la massa arbòria i la vegetació 
perdudes. 
5 Formular els criteris orientadors de les polítiques sectorials i ordenadors de les activitats econòmiques i socials, 
públiques i privades, perquè siguin compatibles amb les exigències esmentades. 
En aquest sentit, és obligada la participació activa de les diferents administracions municipals afectades per tot 
aquest àmbit, ja que el protagonisme dels ajuntaments implicats en la planificació i el control de la gestió 
d’aquests recursos naturals és inevitable. 
 
b. Que s’engeguin les mesures administratives i legislatives adients que assegurin una major vigilància i una 
major eficàcia en les tasques de prevenció i d’extinció.  
Entre aquestes mesures se contemplen com a immediates: 
 
1 Una major dotació de recursos humans i materials del subparc de bombers d’Artà, que ha de restar obert durant 
tot l’any i no tan sols els mesos d’estiu, així com també l’elaboració i execució d’un pla contraincendis per a tota la 
zona. 
2 La presència continuada i efectiva, durant tot l’any, de brigades de prevenció i vigilància a tota la zona. 
 
c. Trametre la certificació del present acord a la Conselleria de Medi Ambient del Govern Balear i al Consell 
Insular de Mallorca. 
 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, manifesta que el seu grup està d’acord amb la proposta i la recolzaran, donat que 
consideren que s’han d’adoptar mesures contra incendis amb majors mitjans tècnics. Així mateix, exposa que 
s’ha d’elaborar pel Consistori un pla d’emergència municipal de manera urgent. 
El Sr. batle exposa que l’Ajuntament de Sant Llorenç tampoc té elaborat el pla d’emergència municipal, i 
considera que seria interessant posar-se en contacte amb aquest Ajuntament per si elaborar-los conjuntament 
suposaria un estalvi de recursos per part de les dues administracions. 
El portaveu del PSOE, Sr. Silva, està d’acord amb la proposta i opina que hi ha d’haver voluntat d’executar el 
PORN i que el creu necessari. 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, manifesta que la gravetat dels fets ha posat a tots en una alerta màxima, i està 
d’acord amb la proposta. S’ha de fer efectiu el pla d’emergència municipal. 
El portaveu d’EU/Els Verds, Sr. Adriàn, llegeix la seva intervenció que, copiada literalment, diu: 
“ En el plenari ordinari d’agost el vot d’EU/EV es va quedar tot sol defensant una moció gairebé idèntica a la que 
ara es presenta, que ara esper i desitjo que surti aprovada per unanimitat. És  molt trist tenir raó d’aquesta 
manera i que aquest Ajuntament no reaccioni més que quan succeeixen catàstrofes com l’incendi que va 
devastar part de les muntanyes que ara es pretenen recuperar. 
Des d’agost em consta que de la Conselleria de Medi Ambient han intentat repetidament dur endavant la decisió 
d’iniciar la redacció del PORN, que fins ara no ha prosperat al Consell de Govern, per pressions que tothom 
coneix. Per això la moció que ara aprovam ha de servir per recolzar la voluntat expressada per la Conselleria de 
Medi Ambient i emplaçar la resta del Govern Balear, especialment al seu president, el Sr. Antich, a actuar amb 
decisió i urgència per palliar els terribles efectes d’aquesta catàstrofe ecològica l’abast de la qual ell mateix va 
poder comprovar personalment el passat dissabte. 
Aquest incendi segurament no ha estat el més gros que hi ha hagut a Artà, però ja crema damunt cremat, i bona 
part de les muntanyes d’Artà no es recuperaran mai per sí mateixes. És per això que les esperances que 
representa el nou govern s’han de concretar en accions que impedeixin que incendis com el que hem patit es 



tornin a produir; i si es produeixin, que no tornem a estar hores i hores guaitant al cel, esperant que arribin els 
avions. Accions que preservin el que encara s’ha salvat, accions que disposin els mitjans tècnics i humans 
necessaris per a recuperar el que s’ha perdut i conservar i millorar els valors naturals i culturals d’aquest espai. I 
tot això s’ha de fer ja, ara mateix, sense més dilacions. No perdem més temps, no perdem més muntanyes”. 
El Sr. batle exposa que aquesta qüestió ja es va tractar en la reunió que varen tenir amb la Consellera de Medi 
Ambient dins el mes d’agost, i que si l’Ajuntament no havia sollicitat encara la redacció del pla d’ordenació de 
recursos naturals o altres mesures similars no era perquè s’estàs en desacord amb aquest pla. Obviament aquest 
desgraciat incendi ho ha precipitat tot. 
Després de breu deliberació, per unanimitat dels reunits, s’acorda: 
1.- Sollicitar a la Conselleria de Medi Ambient del Govern Balear: 
a. Que faci la tramitació necessària perquè s’iniciï la redacció d’un Pla d’ordenació de recursos naturals (Llei 
4/1998) de tota la serra de Llevant que ha de tenir aquests objectius: 

1 Definir i senyalar l’estat de conservació dels recursos naturals i dels ecosistemes que s’hi troben. 
2 Determinar les limitacions que s’hi hagin d’establir segons l’estat de conservació. 
3 Senyalar els règims de protecció adients. 
4 Promoure l’aplicació de mesures de conservació, de restauració i de millora dels recursos naturals. 
Com a mesures immediates en aquest apartat, demanam: 
4.1 La prohibició de pastures a tota la zona cremada. 
4.2 La reducció dràstica de la població de cabres assilvestrades que habita la serra de Llevant. 
4.3 La posada en marxa d’un pla de reforestació selectiva per tal de recuperar la massa arbòria i la 

vegetació perdudes. 
5 Formular els criteris orientadors de les polítiques sectorials i ordenadors de les activitats econòmiques i 

socials, públiques i privades, perquè siguin compatibles amb les exigències esmentades. 
En aquest sentit, és obligada la participació activa de les diferents administracions municipals afectades 

per tot aquest àmbit, ja que el protagonisme dels ajuntaments implicats en la planificació i el control de la gestió 
d’aquests recursos naturals és inevitable. 
b. Que s’engeguin les mesures administratives i legislatives adients que assegurin una major vigilància i una 
major eficàcia en les tasques de prevenció i d’extinció. 

Entre aquestes mesures se contemplen com a immediates: 
1 Una major dotació de recursos humans i materials del subparc de bombers d’Artà, que ha de restar obert 

durant tot l’any i no tan sols els mesos d’estiu, així com també l’elaboració i execució d’un pla contraincendis per a 
tota la zona. 

2 La presència continuada i efectiva, durant tot l’any, de brigades de prevenció i vigilància a tota la zona. 
2.- Trametre la certificació del present acord a la Conselleria de Medi Ambient del Govern Balear i al Consell 
Insular de Mallorca. 

 
I no havent-hi més assumptes a tractar, quan són les tretze hores i trenta minuts, s'aixeca la sessió, de la qual, 
com a secretària, don fe. 
 


